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رییس پیشین سازمان انرژی اتمی:

 توافق با آژانس بین المللی انرژی اتمی جلوی 
بهانه ها را می گیرد

رییس پیشین سازمان انرژی اتمی با بیان اینکه توافق با آژانس بین المللی انرژی 
اتم�ی جلوی بهانه ه�ا را می گیرد، گفت: اگر ب�ه تعهدات خود عم�ل کنند، مطمئنا 
داده های نظارت�ی در اختیار آژانس بین المللی انرژی اتمی قرار می گیرد که وظایف 

قانونی خود را انجام دهد.
فریدون عباسی دوانی در گفت وگو با خبرنگار سیاسی ایرنا درباره سفر رافائل گروسی مدیر کل آژانس 
بین المللی انرژی اتمی به ایران و دیدار با رییس سازمان انرژی اتمی کشورمان، گفت: براساس خبرهای 
منتشر شده قرار است فیلم های ذخیره شده پلمپ گردیده و در ایران بماند و حافظه های جدید جایگزین 
شود. رییس پیشین سازمان انرژی اتمی افزود: این موضوع جلوی بهانه گیری کشورهایی که به فعالیت های 
ایران ش��ک و تردید دارند می گیرد. به این معنا که بازرس��ی در ایران ادامه دارد و از نظر نظارتی داده ای 
از بین برده نمی شود و اگر به تعهدات خود عمل کنند، مطمئنا این داده ها در اختیار آژانس بین المللی 
انرژی اتمی قرار می گیرد که وظایف قانونی خود را انجام دهد. عباسی توافق با آژانس را بیانگر حسن نیت 
ایران دانست و اضافه کرد: کشورهای مقابل ما هم در برجام - آنهایی که امضا کننده هستند - باید به 
تعهداتشان عمل کنند چون نمی توانیم یک طرفه تعهدات خود را اجرا کنیم.  توافقنامه برجام چند جانبه 
است و هر کدام از امضاکنندگان آن باید به تعهد خود عمل کنند. وی با تاکید بر این که تحریم ها باید 
برداشته شود، خاطرنشان کرد: »ما نباید مطلب جدیدی را بپذیریم.« نماینده مردم کازرون در مجلس 
یازدهم، افزود: داده ها در حال ثبت است و این داده ها وقتی در اختیار آژانس قرار می گیرد که کشورهای 
دیگر هم به تعهدات خود عمل کنند. آژانس هم نباید فقط بر ایران نظارت کند و دیگران را هم نظارت و 
تعهدات آنها را هم رصد کند. در غیر این صورت گزارش دهد که تعهدات آنها انجام نشده و این در مجامع 

و محاکم بین المللی باید به عنوان »اسناد مثبته« در حوزه ایران تلقی شود. 

تاکید اسماعیلی برجایگاه رسانه ها

ایجاد یاس محورعملیات روانی دشمن است
غلامحسین اس�ماعیلی رئیس دفتر رئیس جمهوری با اش�اره به این که در دنیای 
امروز رس�انه و ارتباطات نقش بی بدیلی در س�اختن فرهن�گ و ذهن جامعه دارد، 
گفت: امروز اهمیت و جایگاه رس�انه برکسی پوشیده نیست و شاهدیم که دشمنان 

کشور محور عملیات روانی خود را ایجاد یاس و ناامیدی در مردم قرار داده اند.
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی رئیس جمهوری، اسماعیلی در آئین معارفه و تکریم معاون 
ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر رئیس جمهور، با بیان اینکه متاسفانه تاکنون از تمام ظرفیت های 
خود در حوزه اطلاع رس��انی اس��تفاده نکرده ایم، افزود: از توانمندی ها و ظرفیت ها برای اثبات 
حقانیت و ارائه خدمات و اندیش��ه خودمان آنطور که باید و شاید در بخش های مختلف استفاده 
بهینه و همه جانبه نش��ده اس��ت. رئیس دفتر رئیس جمهوری با تاکید بر ضرورت تهیه و تدوین 
پیوست های رسانه ای برای فعالیت های دولت، اظهار کرد: در دولت تحول خواه و مردمی که شعار 
محوری تحول و انجام کار شبانه روزی و جهادی برای خدمت به مردم را در دستور کار خود قرار 
داده، فعالیت جدی و کار تحولی در عرصه ارتباطات و اطلاع رس��انی تلاش مضاعف را می طلبد. 
اسماعیلی با بیان اینکه نگرش کلان رئیس جمهوری و دولت سیزدهم نگاه به آینده و ترسیم افقی 
روشن با اقدام تحولی برای مردم است، خاطرنشان کرد: اعتماد آسیب دیده مردم باید ترمیم شود و 
در این مسیر نیازمند اطلاع رسانی هنرمندانه با جذابیت و اثرگذار در حوزه اطلاع رسانی و ارتباطات 
هستیم. رئیس دفتر رئیس جمهوری در این مراسم با قدردانی از تلاش های "علیرضا معزی" در 
دوران تصدی مس��ئولیت معاونت ارتباطات و اطلاع رس��انی دفتر رئیس جمهوری برای "عباس 

هنرمند" در این مسئولیت آرزوی موفقیت کرد.

بذرباش احکام مغفول مانده را به اطلاع وزیر امور 
اقتصاد و دارایی رساند

رییس دیوان محاس�بات کش�ور در نامه ای احکام قانونی مغفول مانده در وزارت 
امور اقتصادی و دارایی را به اطلاع وزیر مربوطه رساند.

به گزارش ایرنا از روابط عمومی و امور بین الملل دیوان محاسبات کشور، در ادامه  ابتکار جدید 
مبنی بر ارس��ال نامه های جداگانه ب��ه وزیران درباره موارد تحقق یافت��ه و تحقق نیافته مرتبط با 
دس��تگاه های ذیربط به همراه وظایف مغفول مانده و نیز پروژه های فاقد عملکرد موثر و کارآمد، 
دومین نامه به وزیر امور اقتصادی و دارایی توسط این نهاد ارسال شد. در این نامه که به امضای 
»مهرداد بذرپاش« رسیده است، به نکات مهمی اشاره شده که به عنوان مبنای رسیدگی این 
دیوان در حوزه های مالی، رعایت و عملکرد لحاظ خواهد شد. مطابق گزارش احکامی از قبیل 
واگذاری باقیمانده س��هام دولت در بانک ها و بیمه های مش��مول واگ��ذاری به منظور افزایش 
س��رمایه بانک های دولتی، بازس��ازی ساختار مالی و اس��تقرار حاکمیت شرکتی در بانک های 
دولتی، پوش��ش نوسانات نرخ ارز، اطلاع رسانی تغییر سیاست ها، مقررات و رویه های اقتصادی 
در زم��ان مقتضی قبل از اجرا، تس��هیل صدور مجوزهای کس��ب و کار، اجرای برنامه آمایش 
گمرکات، اصلاح سیاس��ت های ارزی و تجاری و تعرفه ای و ارتقای ش��فافیت اطلاعات در بازار 

سرمایه مسکوت مانده اند.

دبیر ش�ورای عالی انقلاب فرهنگ�ی گفت: هفت 
مصوبه مهم این شورا ازجمله »لغو اجرای سند ۲۰۳۰« 
که مدت ها بر زمین مانده بود از سوی رییس جمهوری 
و رییس ش�ورای عالی انقلاب فرهنگی برای اجرا به 

دستگاه های مربوطه ابلاغ شد.
سید سعیدرضا عاملی افزود: هفت مصوبه مهم این شورا 
مدت ها ابلاغ نش��ده بود که آیت الله س��ید ابراهیم رئیسی 
رییس جمهوری و رییس ش��ورای عال��ی انقلاب فرهنگی 
برای اجرا به دس��تگاه های مربوطه اب��لاغ کرد. وی تصریح 
کرد: این مصوبات شامل »لغو اجرای سند ۲۰۳۰«، »بنیاد 
ایرانشناس��ی«، »قانون تش��کیل هیات امنای دانش��گاه ها 
و موسس��ات آموزش عالی و پژوهش��ی«، »تاس��یس گروه 
برنامه ریزی مراکز و موسسه های آموزشی و پژوهشی خاص« 
و »اصلاح و تکمیل آیین نامه کمیس��یون فرهنگی تربیت 
بدنی و ورزش کشور« است و از جمله مهم ترین مصوباتی 
اس��ت که از سوی رییس جمهوری به دستگاه های اجرایی 
ابلاغ ش��د. دبیر ش��ورای عالی انقلاب فرهنگی یادآور شد 
مجموعه مصوبات ش��ورای عالی انقلاب فرهنگی در اختیار 
آیت الله رئیسی رییس جدید شورای عالی انقلاب فرهنگی، 
قرار گرفت و ایش��ان با گذراندن فرایندهای لازم مصوبات، 
هفت مصوبه ش��ورای عالی انقلاب فرهنگی را ابلاغ کرد. به 
گزارش گروه دانش��گاه و آموزش ایرنا از مرکز خبر شورای 
عال��ی انقلاب فرهنگی، عاملی به ابلاغ نش��دن ۲۹ مصوبه 
ش��ورای عالی انقلاب فرهنگی از سوی رییس جمهوری در 
سال های متمادی اش��اره و بیان کرد: در این زمینه گاهی 
بخش حقوقی ایراداتی بعد از تصویب مصوبه گرفته و گاهی 
دس��تگاه مجری ذی نفع به مصوبه ایراد گرفته اس��ت و یا 

به دلایل مختلف عدم ابلاغ مصوبات ش��ورای عالی انقلاب 
فرهنگی مشخص نبوده اس��ت! درحقیقت اعضای شورای 
عالی انق��لاب فرهنگی به نوعی از ابلاغ نش��دن مصوبات، 
احس��اس نارضایتی کرده بودند. وی خاطرنش��ان کرد: بعد 
از اینکه مصوبه ای به تصویب اعضای ش��ورای عالی انقلاب 
فرهنگی می رسد، قاعدتاً باید ابلاغ شود.همچنین حتی اگر 
اقدامات حقوقی و یا گرفتن نظر کارشناسی دستگاه ها مد 
نظر باشد، باید قبل از تصویب مصوبه در شورای عالی انقلاب 
فرهنگی صورت گرفته باش��د. دبیر ش��ورای عالی انقلاب 
فرهنگی به مصوبه لغو اجرای سند ۲۰۳۰ اشاره کرد و گفت: 
نگاه به اس��ناد بین المللی تا زمانی که استقلال فرهنگی و 
اجتماعی کشور را دچار تعارض نکند، محترمانه است؛ ابلاغ 

"لغو س��ند یا بیانیه آموزش ۲۰۳۰" یک از مصوبات شورای 
عالی انقلاب فرهنگی است که با همین نگرش مراحل مصوبه 
ای آن طی شده است. عاملی یادآور شد: در سند لغو آموزش 
۲۰۳۰ آمده اس��ت هر نوع سند بین المللی و بالادستی که 
سیاست های تعلیم و تربیت در جمهوری اسلامی ایران را 
تحت الشعاع قرار دهد، قابل پذیرش نخواهد بود؛ باید گفت 
این مورد تنها به سند آموزش ۲۰۳۰ مربوط نمی شود بلکه 
هر س��ندی که با موازین جمهوری اس��لامی ایران و ارزش 
های اسلامی در تعارض باشد لازم الرعایه نیست. وی اظهار 
داشت: در س��ال ۲۰۰۹ آمریکایی ها با همکاری اروپاییان 
سیاس��ت جدیدی تحت عنوان "چند نه��ادی" را در پیش 
گرفتند. آنها عنوان کردند از سیاست تک قدرتی به سیاست 

چند نهادی منتقل شده ایم. بدین معنی که نهادهای بین 
المللی، جهان را اداره می کنند. چون آنها با سیاست یکجانبه 
نگری نمی توانس��تند ملت ها را قانع کنند و بازخوردهای 
شدیدی از کشورها دریافت می کردند بنابراین سیاست چند 
نهادی را در پیش گرفتند. "سازمان تجارت جهانی" نمونه 
ای اس��ت در این میان ب��ه وجود آمد تا تعرفه ها، ضوابط و 
مقررات خ��ود را به جهان تحمیل کند. "گات" موافقتنامه 
عموم��ی تعرفه و تجارت، معاهده ای بین المللی دیگری با 
هدف گس��ترش تجارت بین کشورهای عضو به وجود آمد. 
استاد دانشگاه تهران از تحمیل چشمگیر قوانین و مقررات 
جهانی سخن گفت و افزود: باید از این نکته غفلت نکنیم که 
بسیاری از قوانین بین المللی در ظرف تفکر لیبرال طراحی 
می ش��ود و این تفکر بنیانش بر ع��دم نقش وجودی خدا و 
دنیوی گرایی laicism(( اس��ت. بنابراین تعلیم و تربیت و 
نظام فرهنگی که تکیه بر قوانین دینی و مقررات الهی داشته 
باش��د را نمی بینید. حال باید دید این موضوع برخاسته از 
چیست؟ عاملی گفت: اگر جمهوری اسلامی ایران از بعضی 
قوانین و مقررات جهانی سر باز می زند، به این علت نیست 
ک��ه جمهوری اس��لامی ایران تفکر جهان��ی و بین المللی 
ندارد بلکه این موضوع به شکس��ت های کشورهای اروپایی 
در پروژه ه��ای مختلف جهانی بر می گردد! به عنوان مثال؛ 
استراتژی "توسعه پایدار در اروپا" چرا به وجود آمد؟ توسعه 
پایدار برای این منظور به وجود آمد که توسعه صنعتی منشأ 
تخریب محیط زیست و انسان می شد بنابراین به ناچار سراغ 
توسعه پایدار رفتند. در واقع توسعه پایدار تلاشی بود برای 
توجه به مولفه های همه جانبه نگر مثل انس��ان، طبیعت و 

اقتصاد ولی منتهی به پایداری جامعه نشد.

سفر رافائل گروسی به تهران و بیانیه مشترک ایران 
و آژانس بین المللی انرژی اتمی چشم انداز مثبتی در 

تعاملات ایران و آژانس ایجاد کرده است.
به گزارش ایرنا، بیانیه مشترک ایران وآژانس در پایان 
دیدار رافائل گروسی مدیر کل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی و محمد اس��لامی رییس سازمان انرژی اتمی مهر 
پایانی بر حاشیه سازی رسانه های غربی برای تنش زایی بر 
سر برنامه هسته ای ایران بود رافائل گروسی که شامگاه 
ش��نبه با استقبال بهروز کمالوندی وارد تهران شده بود،  
به س��ازمان انرژی اتمی رفت و با محمد اسلامی رییس 
سازمان انرژی اتمی پیرامون مباحث مرتبط تبادل نظر 
کرد. محمد اسلامی در نخستین دیدار خود در کسوت 
ریاس��ت س��ازمان انرژی اتمی پس از دیدار با گروس��ی 
مذاکرات با مدیر کل  آژانس را خوب و س��ازنده توصیف 
و تاکی��د کرد: روح حاک��م بر مذاک��رات، ایجاد فرصت 
برای توس��عه تعاملات، همکاری ها در چارچوب موازین 
و مق��ررات آژانس بین المللی انرژی اتمی اس��ت. رییس 
س��ازمان انرژی اتمی با بیان اینکه کل مسائل فی مابین 
اساسا فنی است و مسائل سیاسی جایگاهی در این روابط 
ندارد، گفت: تصمیم گرفتیم در اجلاس آینده ش��رکت 
کنیم و در حاشیه اجلاس مذاکرات و گفت و گوهای خود 
را ادامه دهیم همچنین توافق کردیم گروس��ی در آینده 
نزدیک دوباره به تهران سفر کند. وی از تفاهم دو طرف 
برای ادامه مذاکرات در حاشیه اجلاس آینده)کنفرانس 
عمومی( ش��ورای ح��کام آژانس خب��ر داد و گفت: قرار 
ش��د مدیرکل آژانس در آینده نزدیک به تهران س��فر و 
ب��ا مقامات مذاکره کند.  طی  هفته ه��ای اخیر یکی از 
موضوعات مهم چالشی بین ایران  وآژانس بحث اطلاعات 
دوربین های سایت های هسته ای ایران بود. طبق توافقی 

که ایران وآژانس در بهار امس��ال داشتند، قرار شد ایران 
اطلاعات مندرج در دوربین ها را حفظ کنند و بعد از رفع 
تحریم ه��ا این اطلاعات در اختی��ار آژانس قرار بگیرد با 
این حال و با طولانی ش��دن فرایند گفت و گوها مهلت 
تعیین ش��ده به پایان رسید. اسلامی  همچنین از توافق 
برای تعویض کارت های حافظه دوربین های نظارتی خبر 
داد و گفت: قرار ش��د تیم فن��ی مربوطه بعد از توافق به 
ایران بیاین��د تا بتوانند اقداماتی را که باید برای دوربین 
ها به لحاظ فنی انجام بدهند را انجام دهند. طبق پادمان 
کارت ه��ای حافظه در ایران نگهداری و پلمپ می ش��ود 
مقرر شده همان جا کارت های قدیمی را پلمپ کنند و 
کارت های جدید حافظه را در دوربین ها نصب کنند که 
روال جاری و طبیعی در سیس��تم نظارتی آژانس است. 
رییس سازمان انرژی اتمی اعتمادسازی را موضوع حائز 
اهمیت برای دو طرف عنوان کرد و گفت: برای ایران آنچه 
حائز اهمیت اس��ت، اعتمادسازی است و این که اعتماد 
متقابل بین ایران و آژانس وجود داش��ته باشد و آژانس 
طبق توافق در جهت پیشبرد برنامه های هسته ای ایران 
نقش موثرتری ایفا کرده و به پیشرفت فناوری هسته ای 

ایران کمک کند.

پیشنهاد تشکیل کارگروه پدافند غیرعامل در 
کمیس�یون امنیت ملی و سیاست خارجی ذیل 
این کمیسیون، مورد استقبال اعضا قرار گرفت.

به گزارش ایرنا از مرکز اطلاع رسانی سازمان پدافند 
غیرعامل کشور، سردار غلامرضا جلالی، رئیس سازمان 
پدافند غیرعامل کش��ور در جلس��ه کمیسیون امنیت 
ملی در مجلس شورای اسلامی ابتدا گزارشی از آنچه 
در جلس��ات گذشته این کمیسیون با ریاست سازمان 
در خصوص مسائل مربوط به پدافند غیرعامل مطرح 
ش��ده بود ارائه کرد. در ادامه وی گزارشی از مطالبات 
مقام معظم رهبری در حوزه پدافند غیرعامل، و ارزیابی 
آسیب پذیری ها و چالش های  ۶ ماهه دوم سال ۱۴۰۰ 
 در مورد تهدیدات پیش رو در سال جاری و سال آینده،

ارائه ش��د. همچنین اقدامات سازمان پدافند غیرعامل 
کشور در حوزه های مختلف پدافند زیستی، سایبری، 
پدافند پرتویی و ... به س��مع و نظر اعضای کمیسیون 

امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس رسید.
گزارش��ی از آخرین وضعیت قانون تشکیل سازمان 
پدافند غیرعامل کش��ور و ضرورت ارجاع مجدد طرح 
تش��کیل س��ازمان پدافند غیرعام��ل در صحن علنی 

مجلس، بودجه و اعتبارات س��ازمان و تاکید بر اصلاح 
و تکمیل طرح تامی��ن پایدار منابع طرح های پدافند 
غیرعامل کش��ور نیز در این جلس��ه ارائه شد. سردار 
جلالی ضمن بیان چالش ها و مش��کلات حوزه پدافند 
غیرعامل به تفکیک بخش های مربوط، پیش��نهاداتی 
ب��رای برطرف ک��ردن این چالش ها و مش��کلات ارائه 

کرد.
ارائه گزارش س��ازمان پدافند غیرعامل کشور درباره 
اج��رای قانون اق��دام راهبردی برای لغ��و تحریم ها و 
صیانت از حقوق ملت ایران نیز از دیگر موضوعات این 

جلسه بود که مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
در ادام��ه اعض��ای کمیس��یون به بیان دی��دگاه ها 
و نظ��رات خود پرداختند؛ از جمله اینکه از س��ازمان 
پدافند غیرعامل کش��ور خواسته ش��د تا در خصوص 
آم��وزش و فرهنگس��ازی مدیران دولت س��یزدهم و 
آش��نایی آنان با الزامات و ضواب��ط پدافند غیرعامل، 

اقدام جدی انجام شود.
افزایش نظارت س��ازمان پدافند غیرعامل کشور بر 
اجرای ضوابط و الزامات پدافند غیرعامل در دس��تگاه 

های اجرایی نیز خواسته دیگر نمایندگان بود.
همچنی��ن رئیس و اعضای کمیس��یون از تش��کیل 
کارگ��روه پدافند غیرعامل ذیل کمیس��یون امنیت و 
سیاست خارجی مجلس به منظور افزایش نظارت ها بر 

مسائل و مشکلات پدافند غیرعامل استقبال کردند.
اعضای کمیسیون از سازمان پدافند غیرعامل کشور 
خواس��تند به منظور برداش��تن گام های بزرگتری از 
س��وی مجل��س در جه��ت پررنگ ش��دن ملاحظات 
پدافن��د غیرعامل در کش��ور در لایحه بودجه ۱۴۰۱، 

پیشنهادات خود را ارائه کند.

بیانیهمشترکایرانوآژانس؛حاشیهسازاندربنبست تشکیل کارگروه پدافند غیرعامل در مجلس مورد استقبال قرار گرفت

 رییس جمهوری ۷مصوبه بر زمین مانده شورای عالی
انقلاب فرهنگی را ابلاغ کرد

تیم فوتبال پرطرف�دار دیار آذربایجان که 
نفس ده ها میلیون تورک زبان ایران و جهان 
به آن بسته است با هر ضرب و زوری که شده 
مقابل النصر به زمین می رود اما قطعاً در این 
وضعیت اس�فناک، خوش بین تری�ن هوادار 
تراکت�ور هم تصور خلق معج�زه برای عبور 
از س�د تیم سعودی را نداش�ته و باور ندارد 
که محبوب ورشکس�ته اش بتواند در شرایط 
بحرانی فعلی و سوءمدیریت، حریف متمول 

عربستانی را به راحتی شکست دهد.
ب��ا دس��ت فرم��ان مال��ک باش��گاه و تصمیم 
گیرندگان استانی و شهری، این بار تراکتور ظاهراً 
به جای یک تیم مدعی فقط باید به دنبال کسب 
رتب��ه ای معقول یا در حالت بدبینانه تلاش برای 
فرار از جمع فانوس به دس��تان لیگ باش��د، مگر 
آنک��ه تدبیری خاص ب��ه کار گرفته ش��ود تا بار 
دیگر طنی��ن قدرت تراکت��ور در فوتبال ایران به 

صدا درآید!
پرداختن به مس��ائل و مشکلات این تیم بزرگ 
و یافتن راه حلی برای اتمام حواش��ی آن، به طور 
حتم نیازمند یک آس��یب شناس��ی بی طرفانه و 
با حمای��ت متولیان این عرصه مقدور اس��ت که 
نیازمن��د عدم دخالت افراد غیرورزش��ی همچون 
حقی��ر را می طلبد که این گزارش نیز در س��ایه 

راهنمایی های اهل فن مسجّل گردید...
  در س�ایه ب�ی تدبیری مدیران باش�گاه 
تراکت�ور این تیم ب�ا کمب�ود بازیکن مواجه 

گردید
تیم فوتبال تراکتور امروز )سه شنبه( در مرحله 
یک هش��تم نهایی لیگ قهرمانان آسیا به مصاف 
تی��م النصر عربس��تان م��ی رود ام��ا آن طور که 
کارشناس��ان و متخصصان حوزه ورزش��ی عنوان 
م��ی کنند تی تی ه��ا در ای��ن دوره از رقابت ها 

وضعیت قابل قبولی ندارند.
ب��ه گفته آنها، باش��گاه تراکت��ور فرصت اضافه 
کردن بازیکن جدید به لیس��ت آسیایی اش را به 
دلیل تعطیلی باش��گاه از دس��ت داده است ولی 
مدیران این باش��گاه س��عی در سرپوش گذاشتن 
روی این موضوع را داش��ته و تزریق امیدواری به 
هواداران جه��ت فعالیت در فصل نقل و انتقالات 

را می دهند.
واقعیت این اس��ت که در س��ایه ب��ی تدبیری 
مدی��ران تراکتور، این تیم محبوب پس از جدایی 
بیش از ۱۰ بازیکن تاثیرگذار و مصدومیت و ابتلا 

ب��ه کرونای بازیکن��ان فعلی ، با کمب��ود نفر برای 
دیدار با النصر مواجه شد.

ب��ه همین دلیل مدی��ران تراکتور درخواس��ت 
تعویق بازی با چاش��نی تهدی��د به کناره گیری از 
لی��گ قهرمانان را به فدراس��یون فوتبال ارس��ال 
کردند ولی وقتی متوجه ش��دند که کناره  گیری 
چه تبعاتی برای باشگاه به همراه دارد درخواست 
جایگزینی پنج نفر از بازیکنان پایه اش با بازیکنان 
مصدوم و کرونایی را به AFC دادند اما AFC با 
این درخواس��ت مخالفت کرد تا تراکتور با ۱۶ نفر 

راهی قطر شود!
رئیس ش��ورای ش��هر تبری��ز ب��ه نمایندگی از 
پارلمان شهری و علاقه مندان پرطرفدارترین تیم 
فوتبال آسیا اقدامات زنوزی در تراکتور را غیرقابل 

بخشش دانست!
حجت الاسلام رس��ول برگی گفت: در خصوص 
تی��م تراکت��ور با هم به همان جلس��ه آخر رفتیم 
و متاسفانه معلوم ش��د که این تیم ۳۸۸ میلیارد 

تومان بدهی دارد!
وی با اش��اره به اینکه قابل بخش��ش نیست که 
ی��ک فرد بیاید با احساس��ات ه��واداران این تیم 
بزرگ ب��ازی کند اف��زود: جالب اینک��ه بعداً هم 
بگوید تیم را نمی خواهم، لذا قرار نیس��ت اشتباه 
را ی��ک نفر انجام دهد و تاوان آن را یک ش��هر و 

هواداران میلیونی پس بدهد!
  زمانی ک�ه یک یا چن�د بازیکن خود را 
بالات�ر از تراکتور دانس�تند فاتح�ه خوانده 

شد!
ن��ام تراکتور بزرگ تر از ه��ر بازیکن خاص و یا 
مربی خاص تر اس��ت زیرا بازیکن و مربی باید در 
خدم��ت تیم بوده و خود را فراتر از آن ندانند، اما 
این مهم در چند س��ال اخیر رنگ باخته و برخی 
ه��ا خود را بالاتر از تراکتور می دانند و همین امر 
موجب آسیب تیم در مقاطع حساس شده است.

حفظ جایگاه و حرمت بازیکنان، امری پسندیده 
اس��ت، اما زمانی که یک ی��ا چند بازیکن، خود را 
بالات��ر از تیم دانس��ته و غ��رور کاذب، آنها را فرا 
بگیرد یا باید فاتحه تیم را خواند یا پرونده بازیکن 
را بس��ت که در سال های اخیر در تراکتور بیشتر 
گزینه اول مدنظر بوده و خواسته بازیکنان بر تیم 
ارجح گردید که همی��ن امر موجب درجا زدن و 

حتی پسَرفت تیم شده است.
البته نباید فش��ار برخی هواداران که خواسته یا 
ناخواس��ته تیم را در کنج ق��رار می دهند نادیده 

گرف��ت زیرا این اق��دام در تصمیم گیری ها موثر 
بوده و برخی افراد فرصت طلب، با فراهم ش��دن 
چنین ش��رایط به دنبال گرفتن ماهی از آب گل 
آلود و برهم زدن آرامش تیمی می افتند که البته 
در رسیدن به مقاصد خود، موفقیت های چندین 

باره داشته اند!
فراموش نمی کنیم زمانی که تیم تراکتور کاملًا 
متحد و منسجم بود هیچ تیمی چه در خانه و چه 
در خارج از خانه، توان رویارویی با آن را نداش��ت 
اما زمانی که این اتحاد و انس��جام از سوی دلالان 
و هوادارنماها نش��انه رفت تراکتور از روزهای اوج 
خود فاصله گرفت و کس��ب عنوان قهرمانی برای 

آن به رویایی دست نیافتنی تبدیل گردید!
ناگفته نماند که در س��ال های اخیر، داس��تان 
تراکتور بس��یار تکراری ش��ده و این تیم در طول 

فصل چندین بار مدیرعامل و سرمربی تغییر می 
دهد و به لطف قرارداهای ضعیف، بازیکنان را نیز 
نمی تواند کنترل کند ل��ذا همین عوامل موجب 
بی ثباتی در تیم ش��ده و پرونده های باش��گاه بر 
روی میزهای فدراس��یون، کنفدراس��یون و حتی 

فیفا را قطورتر کرده است!
  ش�عار عیب�ی ی�وخ در نتیج�ه حمایت 
عاش�قانه ه�واداران تراکت�ور وارد فرهنگ 

کشور شد
اتفاقات عجیب و غریبی در تیم فوتبال تراکتور 
آذربایجان در ی��ک هفته اخیر رخ داد که تعجب 
هواداران میلیونی این تیم در سراس��ر کش��ور را 

برانگیخت.
در ابت��دا زن��وزی - مال��ک باش��گاه تراکتور - 
فعالی��ت باش��گاه را تعلی��ق کرد و باش��گاه را به 

هیئ��ت فوتبال آذربایجان ش��رقی واگذار کرد که 
البته هواداران دل خوشی از این مجموعه ندارند، 
بع��د از آن قرار ش��د که زنوزی تا پای��ان بازی با 
النصر عربستان مالکیت باشگاه تراکتور را برعهده 
داش��ته باشد تا بعد از آن امتیاز باشگاه به شخص 
دیگری واگذار شود. البته ماجرا به همین جا ختم 
نشد و باشگاه تراکتور خواستار تعویق بازی اش با 
النصر عربس��تان شد و حتی سرخپوشان تبریزی 
قصد داشتند که از حضور در آسیا انصراف بدهند 
اما بعد از اینکه متوجه ش��دند در صورت شرکت 
نکردن برابر النصر با محرومیت و جریمه سنگینی 
مواجه می ش��وند از تصمیم خود پشیمان شده و 
بیان نمودند برای بازی با النصر به قطر می روند!

جالب اینکه تمرین��ات تراکتور بعد از چند روز 
تعطیلی دوباره شروع شد فراز کمالوند - سرمربی 
اسبق تراکتور - با اس��تعفای خود شوک دیگری 
بر پیکره سرخپوشان تبریزی وارد کرد و مدیران 
تراکتور هم با اس��تعفای کمالوند موافقت نموده و 
فی��روز کریمی را برای هدایت تی تی ها برابر تیم 

النصر عربستان برگزیدند.
حواش��ی در تراکتور از زمانی آغاز ش��د که این 
تی��م در عرصه رقابت های لی��گ برتر، خود را به 
عن��وان مدعی مطرح کرد و برای تیم های بزرگ 
خط و نشان کشید و رقیبان چون حریف تراکتور 
در مستطیل سبز نبودند با استفاده از برخی افراد 
که از س��فره تراکتور کنار گذاش��ته شده بودند و 
همچنین سوء استفاده از سادگی برخی هواداران 
دلسوز تیم، حواشی زیادی برای این تیم مردمی 
ایج��اد کردن��د و در مقاطع حس��اس، تراکتور را 
از رس��یدن به جام قهرمانی بازداش��ته و در چند 

قدمی آن متوقف کردند!
تراکت��ور از زمانی که پ��ا در عرصه رقابت های 
لیگ برتر گذاش��ت فرهنگ طرف��داری از فوتبال 
ای��ران را تغییر داد و هواداران تیم با حمایت همه 
جانبه، چه در پیروزی ها و چه در باخت ها، خود 
را به عنوان پرشورهای فوتبال ایران معرفی کرده 
و ش��عار "عیبی یوخ" نتیجه همین حمایت های 

عاشقانه هواداران حتی در مواقع باخت تیم بود.
  بسته بودن پنجره فصل نقل و انتقالات 

به ثبات مدیریتی تراکتور باز می گردد!
اکثر کارشناس��ان حوزه فوتبال ب��ر این عقیده 
هس��تند که اگر تغییر سرمربی و خرید بازیکنان 
گرانقیم��ت در ی��ک تی��م نتیجه  مثبتی داش��ت 
تراکت��ور باید بعد از این  تع��داد تغییرات و خرید 

بازیکنان میلیاردی، بهترین تیم دنیا می ش��د لذا 
نتایج به  دس��ت  آمده نشان می دهد که مشکل از 
این س��مت نیست بلکه مش��کل اصلی می تواند 

متوجه مدیریت باشگاه تراکتور باشد!
یک کارش��ناس فوتبال درباره اتفاقات رخ داده 
در باش��گاه تراکتور گفت: خیلی خوب اس��ت که 
تیم ه��ای فوتب��ال را به بخ��ش خصوصی بدهند 
اما اگر نظارتی نباش��د مالکان هر کاری دلش��ان 
بخواه��د انج��ام می دهند، به طوری که باش��گاه 
بزرگ تراکتور با ۳۸۸ میلیارد تومان بدهی دچار 

مشکلات شده است!
مهدی س��یدصالحی اف��زود: همچنین آن ها به 
علت بس��ته ب��ودن پنجره نق��ل و انتقالاتی خود 
نتوانس��تند بازیک��ن بگیرند و فقط ای��ن اتفاقات 
در فوتب��ال ما رخ می دهد و همه این مس��ائل به 
ثبات مدیریتی برمی گردد لذا باش��گاه تراکتور از 
زمان مالکیت زن��وزی، تعداد زیادی از مدیرعامل 
ها، اعضای هیئت مدیره و س��رمربی ها را به خود 
دیده اس��ت. وی با اش��اره به اینک��ه در وضعیت 
فعل��ی تنها ه��واداران تراکتور آس��یب می بینند 
اضافه کرد: زمانی که در تیم تراکتور  ثبات وجود 
نداشته باش��د به طور حتم این تیم دچار مشکل 
می ش��ود لذا باید ببینیم که مشکلات تراکتور به 
چه صورت حل می ش��ود زیرا تیم های فوتبال ما 
وضعیت اقتص��ادی خوبی نداش��ته و درآمدزایی 
نمی کنن��د! س��یدصالحی تاکید کرد: متاس��فانه 
تیم های کش��ورمان هزینه های س��نگینی انجام 
می دهن��د و در پرداخت هزینه ها می مانند، فقط 
هواداران تراکتور در این مسیر آسیب می بینند و 
امیدوارم مس��ئولان ورزش تبریز و آذربایجان هر 

چه سریعتر تصمیم درستی اتخاذ نمایند.

عیبی چوووخ!
»عصرآزادی« از وضعیت بحرانی تراکتور در آستانه مرحله 

یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان آسیا گزارش می دهد؛

عصرآزادی/ شهرام صادق زاده 

کارشناسان حوزه 
فوتبال:

اگر تغییر سرمربی 
و خرید بازیکنان 

میلیاردی در یک تیم 
نتیجه  مثبتی داشت 

تراکتور باید بعد از این  
تعداد تغییرات، بهترین 

تیم دنیا می شد!


